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摘 要

从上个世纪七、八十年代以来，随着经济全球化和世界贸易自由化进程的加

快，南北贸易、北北贸易、产业间贸易、产业内贸易等各种形式的国际贸易迅速发

展。伴随着这些贸易形式的发展，各国国内普遍出现了劳动者工资收入差距扩大的

趋势，国际贸易与工资收入差距关系的研究遂成为国际经济学领域理论研究和经验

分析的热点和难点之一。就中国的实际而言，自 1978年改革开放以来，对外贸易

在促进中国经济增长的同时获得快速发展，中国因此成为公认的世界贸易大国。但

对外贸易飞速发展同时伴随着收入不平等的扩大，二者从时间进程上看似乎存在一

致性，那么贸易开放是否影响了中国的收入差距？其影响的机制、方向和大小又如

何？本文的研究就是试图回答这些问题。

大量学者从理论和实践两方面对贸易开放与收入不平等之间的关系进行了系统

研究，形成了不同阶段的理论。本文在全面梳理和阐述国际贸易影响收入不平等的

理论基础后，结合中国现实，对中国的贸易开放与收入不平等之间的关系进行了经

验检验，基本结论为:

从分省面板数据来看，在控制了其他影响因素的条件下，贸易开放仍显著地影

响了中国各省区市间的收入不平等状况，是造成收入差距扩大的重要原因之一，若

从出口贸易的角度来看，这种作用表现的更明显。沿海地区相较其他地区来说，贸

易开放进一步的拉大了收入不平等，此外还发现贸易开放对收入不平等的影响具有

“滞后”性。固定资产投资、经济发展水平显著的改善了各地区的收入不平等，而

外商直接投资与各地区的物价水平对收入不平等的影响效应不大。此外并未得出支

持库兹涅兹“倒 U假说”的结果，也就是说到现阶段，经济发展一直显著的减轻了

收入不平等的发展。

从微观数据的研究结果来看，1988年到 2002年间，中国劳动力市场上的工资

收入差距扩大了，且与劳动者的受教育程度有关，具体地说，工资收入的组间不平

等主要来源于具有较高受教育程度的劳动者。对于较高学历的劳动者来说，工资收
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II 0.0

入技能溢价的增长还受到所处行业的影响。此外还发现行业内高技能与低技能劳动

者的工资收入差距是减小的，验证了传统国际贸易理论提出的贸易开放缩小发展中

国家的工资收入差距。

从制造业细分行业的角度来看，中国制造业各细分行业对外贸易的发展程度与

行业的工资增长呈现出较大的正相关性，随着中国贸易结构的调整，行业间工资收

入不平等呈现出逐步扩大的趋势。对外贸易变量对行业间相对工资差距的影响效应

为正,可能说明了贸易开放提高了对高技术工人的需求,从而提高了行业间工资收入

的不平等,这与 Stolper-Samuelson定理对发展中国家相对工资差距的预测是不一致

的，也就是说从现阶段中国的实际情况来看，该定理对中国是不适用的。从要素密

集度的层面来看，对于资本密集型行业来说，相对于其他行业，出口与进出口总额

扩大了行业间的收入不平等，而进口变量的影响不明显；对于资本密集型行业来

说，相对于其他行业，进口与出口都扩大了行业间的收入不平等。对中国“入世”

和行业间收入不平等的研究结果发现，出口降低了行业间的收入不平等，可能反映

出在加入世贸的短期，“入世”这个重大贸易自由化事件对制造业行业间收入不平

等产生了较大的影响。

关键词：贸易开放；收入不平等；区域差异；行业间收入不平等
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Abstract

From the seventies and eighties of the last century，as the acceleration of world trade

liberalization, international trade ineluding the North-South trade, North-North trade,

inter-industry trade, intra-industry trade and other international trade forms has developed

rapidly. At the same time of the trade liberalization, the wage income inequality enlarges

in all kinds of countries. So the relationship between international trade and wage inequal-

ity is becoming the hot field of the international trade research. As far as the situation of

China is concerned, since the implementing reform and opening-up policy in 1978, China's

foreign trade has experienced a sustainable expansion and boosted the economy. China

has been the second largest one in the total amount of the world trde volume in 2010.

However, at the same time the inequality of individuals and regions has been increased.

Does the trade has any influence on the income inequality level? If it does, how does the

trade affect the income inequality? The paper investigates how trade influences income

inequality and try to answer this questions.

A lot of research have systematically studied the relationship between trade and income

inequality from both theory and pracitce and got the different results. The paper reviews

the theory and gives some empriical results about China's trade openness and income in-

equality, which are as follows:

In the view of cross-province panel data, the paper use a static and dynamic specification

to investigate the impact of trade opennes on income inequality in a sample of 22 provinces

over the 1992-2010 period. The result suggest that trade openness worsen income distri-

bution through exports and trade volume. The interaction between costal region and trade

openness show that the distribution effect of trade is significant. Moreover, the result

also find that the per-GDP and investment lighten the effect of trade openness on income

distribution, while the FDI and CPI have no significant effect on income inequality.
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In the view of Micro-data, the paper investigate wage dispersion in China labor market

using CHIP 1988,1995 and 2002 data. From skill premium and industry premium point of

view, the author study the wage gap between the high-skilled and low-skilled worker.The

results suggest wage dispersion enlarges with the level of education of workers. Wage

inequality between income group mainly comes from the higher education of workers,

and the growth of skill premium is related with industry. Finally, we find that the wage

gap between the high-skilled worker and low-skilled worker is reduced in industry which

is proven by the theory of international trade.

In the view ofmanufacturing industry, the results show the positive correlation between the

trade volume and wage income. As China's trade structure adjustment, the inter-industry

wage income inequality has been enlarged. The result suggest that trade openness increase

the demand of high-skilled worker, thus enlarge the wage gap between the high-skilled

and low-skilled worker. The effect of WTO shows exports reduce the wage gap among

the industry which is also proven by the theory of international trade.

Keywords: Trade Openness; Income Inequality; Regional Differences; Inter-industry

wage inequality
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